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  ثٌائي هيذروكسي ًفثا ليي-5,1 الوشتقت هي الفلسيت تحضير وتشخيص ودراست بعض الصبغاث الازويت وهعقذاتها

كوثبطاث لتآكل الٌحاش في الىسظ ألحاهضي والقاعذي 

 

ثُائً هٍذسوكغً َفثانٍٍ يع - 5,1 يٍ حفاعــــــــــم (D,C,B,A)حضًُج هزِ انذساعت ححضٍش أسبع يشكباث يٍ صبغاث الاصو وهً  

كًا حى ححضٍش عذدا ًيٍ  . (َاٌخشو اٍَهٍٍ - 4ايٍُى اعٍخىفٍُىٌ و - 4ايٍُى بُضٌٍ عهفىٍَك - 4, ايٍُى حايض بُضوٌك - 4 )كم يٍ 

 حمٍُت انخحهٍم انذلٍك نهعُاصشانًعمذاث انخُاعمٍت نهزِ انصبغاث يع اٌىٌ انُحاط انثُائً ثى شخصج انًشكباث انًحضشة باعخخذاو 

 و يطٍافٍت انكخهت و يطٍافٍت انشٍٍَ انُىوي انًغُاطٍغً نهبشوحىٌ واطٍاف الأشعت انًشئٍت وفىق انبُفغدٍت و اطٍاف الأشعت ححج انحًشاء

انفهض يٍ خلال يطٍافٍت الايخصاص انزسي َغبت اسحباط انهٍكاَذاث إنى  نهًعمذاث انًحضشة وكزنك  انخىصٍهٍت انًىلاسٌت,كًا حى لٍاط

ويحهىل  (HCl) بعذ رنك حى دساعت حؤثٍش هزِ انصبغاث انًحضشة عهى حآكم انُحاط فً يحهىل يٍ حايض انهٍذسوكهىسٌك .أنههبً 

حٍث حى يخابعت حآكم انُحاط باعخخذاو طشٌمت انفمذاٌ بانىصٌ وانطشٌمت  . (1M)حشكٍض كم يُهًا  (NaOH)هٍذسوكغٍذ انصىدٌىو 

دنج َخائح انفمذاٌ بانىصٌ انخً حى انحصىل عهٍها عًهٍا , أٌ يمذاس انفمذاٌ بانىصٌ ٌضداد أيا بضٌادة انفخشة انضيٍُت نغًش .  انكهشوكًٍٍاوٌت 

انًُارج فً انىعظ اَكم وبثبىث دسخت انحشاسة , أو بضٌادة دسخت انحشاسة وثبىث انضيٍ , وفً كلا انحانخٍٍ عىف ٌؤثش رنك عهى يعذل 

عشعت انخآكم انحاصم عهى عطح انُحاط وانًحغىبت يٍ يمذاس انفشق بانىصٌ لبم وبعذ انخفاعم إر نىحظ أٌ أعهى لًٍت نًمذاس انفمذاٌ 

عهى انخىانً وبعذ غًش انًُارج نًذة  (21.5156 mpy),  (0.0040gm)بانىصٌ وعشعت انخآكم حى انحصىل عهٍها فً انىعظ أنحايضً 

(4h)  323)وعُذ دسخت حشاسة
°
K)  وهزا ٌثبج أٌ الأوعاط أنحايضٍت أكثش الأوعاط حؤثٍش عهى عطح انُحاط يماسَت يع انىعظ ,

 انماعذي ححج َفظ انظشوف

Synthesis, Identification and Study of Some Azo Dyes and their metallic Complexes derived from 

1,5-Di Hydroxy naphthalene  as Corrosion Inhibitors for Copper in Acidic and Base media 

 

Four azo dye compounds were prepared such as (A, B, C, D) derived from reaction of 1,5- Di hydroxy 

naphthalene with 4- amino benzoic acid , 4- amino sulfonic acid, 4- amino acetophenon and 4- nitro 

aniline . The study was also included preparation of coordination complexes for these azo dyes with 

Cu(II) .These azo dyes and complexes were identified by (CHN), Uv. Vis., infrared (FT-IR) , 
1
HNMR, 

and Mass spectroscopy ,Molar conductivity for the preparation complexes and percentage elements with 

ligands where measured . The effect of these azo dyes on the dissolution of copper in (1M) HCl and 

NaOH solution was studied by weight loss and galvanostatic polarization techniques. The results were 

indicated that the weight loss increases with increasing time or temperature of immersion of samples in 

corrosive medium . This is effecting in the rate of corrosion happening on the copper surface . It was 

observed that the highest value for weight loss and rate of corrosion were in the acidic medium 

(0.0040gm) ,( 21.5156 mpy) respectively , and after immersion (4h) and in the (323
°
K) temperature , 

this is preferred that the acidic medium is more media cruelty on the copper surface in comparison with 

basic media used at same condition .                                                                                                   

  


